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Absztrakt
Sopront a rendszerváltoztatás előtti időszakban évtizedekig a titokzatosság és 
a bezártság jellemezte. Bátran állíthatjuk, hogy az elmúlt harminc év bizonyí-
totta, hogy Sopron az egyik legvendégszeretőbb és legbarátságosabb városa 
Magyarországnak. Akinek csak egyszer is megsimogatja arcát a soproni szél, 
és fülében hallja zúgni a város harangjait, annak örökre szívébe és lelkébe vé-
sődik a város iránti szeretet, amellyel örök hűséget fogad Sopronnak. Sopron 
hazánk nyugati kapuja, amely „kapunak” az őrzése és védelme rendkívüli ki-
hívások elé állították a rendészeti szakterületen dolgozó elődjeinket és teszi ezt 
napjaink szakembereivel is. „Civitas Fidelissima” – a leghűségesebb város. Az 
1921. évi népszavazás emlékére adományozta az ország Sopron városának ezt 
az örökérvényű jelzőt. A hűség és a szabadság városának biztonságát ugyanúgy 
hűséggel, szakértelemmel és odaadással lehet biztosítani. A hűség és a szabad-
ság városának különös rendészeti aspektusairól, a jelenkor kihívásairól és a jö-
vőbeni tervekről beszélgetett dr. Dános Valér főszerkesztő és dr. Szabó Csaba 
felelős szerkesztő dr. Herczeg Zoltán r. alezredes úrral, a Soproni Rendőrkapi-
tányság vezetőjével. 

Kulcsszavak: interjú, Sopron, rendészeti integrált központ, hűség  

Abstract
Sopron was characterized by mystery and seclusion for decades before the 
regime change. We dare to say that the last thirty years have proved that Sopron 
is one of the most hospitable and friendly cities in Hungary. Anyone whose 
face is caressed just once by the Sopron breeze and who hears the city’s bells 
ringing in his ears will forever have engraved in his heart and soul the love for 
the city with which s/he pledges eternal loyalty to Sopron. Sopron is the western 
gateway to our country, the guarding and protection of this “gate” has posed 
extraordinary challenges to our predecessors working in law enforcement and 
does so with today’s professionals. “Civitas Fidelissima” - the most loyal city. 
In memory of the 1921 referendum, the country donated this everlasting epithet 
to the city of Sopron. The security of the city of loyalty and freedom can be 
ensured in the same way with loyalty, expertise, and devotion. Dr. Valér Dános, 
editor-in-chief, and Dr. Csaba Szabó, managing editor, talked about the special 
law enforcement aspects of the city of loyalty and freedom, the challenges of 
the present and future plans with Dr. Zoltán Herczeg, pol. lieutenant colonel, 
head of the Sopron Police Department.
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Sopron városát a hűség és a szabadság városa mellett nyugat kapujának is nevezik 
hazánkban. Számos olyan kihívással szembesülnek általában a rendészet és külö-
nösen a biztonság tekintetében, amely más határmenti városokra nem vagy csak 
alig jellemző. Milyen sajátos rendészeti módszerekkel kezelik ezeket a kihívásokat? 

Sopron különleges hely, ahol egyszerre van jelen a múlt és a jövő. Ha a „múlt” 
szemszögéből vizsgáljuk: történelmi műemlékekben a második leggazdagabb 
városa az országnak és egyike a legrégebben városi címben részesült települé-
seknek. A „Civitas Fidelissima” eszméje több mint 100 éve jelen van a térség-
ben. Az utóbbi években rengeteg beruházás történt, melyek alapvetően alakít-
ják, formálják a város arcát. A dinamikus fejlődés mellett jogos igény a soproni 
polgároktól, hogy rend és biztonság legyen körülöttük. A rendőrség feladata, de 
inkább pontosítok, a felelőssége abban áll, hogy felismerje ezeket az igényeket, 
és megelőző, preventív módszereket is alkalmazva szavatolja a biztonságot. Ren-
dészeti szempontból a kihívásokra eredményesen reagálni a társadalmi folya-
matok monitorozásával lehet. Az utóbbi években a teljes soproni járást erőtelje-
sen érintette és érinti az országon belüli belső migráció. A járás lakosságszáma 
kicsivel több mint 100 ezer fő, ebből Sopron lakossága hivatalosan 60 ezer. Ez 
azonban a valóságban ennél jelentősen több. A városban tartózkodó és itt lete-
lepedő jelentős lakosságszám emelkedés miatt a közlekedési rend fenntartása 
és a közlekedés folyamatos biztosítása az utóbbi időszakban új értelmet nyert. 
Egymást támogató kapcsolat alakult ki – ezen a téren is – a polgármesteri hiva-
tallal: a városban megépített és megépülő elkerülő utak, forgalmi csomópontok 
és egyéb beruházások tervezésénél az elsők között egyeztetünk egymással. Ha 
már a közlekedésről van szó, fontosnak tartom, hogy 2020. december 16-án 
átadásra került az M85 gyorsforgalmi út Csorna–Sopron közötti szakasza, így 
egy órán belül Győr, két órán belül Budapest is könnyen elérhető. Az autóúton 
másfajta intenzitással és más munkamódszerekkel kell végeznünk a baleset-
helyszínelési és a forgalomellenőrzési feladatainkat. Az átadás óta további két 
lehajtó épült, és 2024 végéig az országhatárt is eléri a gyorsforgalmi sztráda.

Tavaly nyitott meg – véleményem szerint – Magyarország legszebb és legújabb 
uszodája. Idén nyáron a vizes világbajnokság négy vidéki programhelyszíne 
közül az egyik Sopron lesz. Ez egy újabb lehetőség a városnak, a járásnak, hogy 
a világnak is megmutassa szépségeit, és a rendőrségnek, ezen belül a megyei 
és a városi rendőrkapitányságnak is újabb lehetőség, hogy a biztonságot az ide 
látogató sportolóknak és nézőknek is magas szinten garantálja. 

A város dinamikusan fejlődik, a térfigyelő rendszer ki-, illetve újjáépítése iga-
zodik a kor színvonalához. A települések vezetői megértették, hogy a technikai 
eszközök milyen hatásosan tudják kiegészíteni, segíteni a rendőrség munkáját.  
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Alezredes úr, ön 2020 novembere óta vezeti a Soproni Rendőrkapitányságot. Ak-
kor azt nyilatkozta, hogy olyan kapitányságot szeretne, ami az itt élők igényei-
re gyorsan és szakszerűen reagál. Az elmúlt másfél év távlatából hogyan látja, 
mi valósult meg ezen tervek közül? Mit tart jelenleg a legnagyobb kihívásnak?

A kérdés első felére a soproni polgárok tudnak választ adni. Én csak a beveze-
tett intézkedéseket tudom ismertetni. Alapvetően megváltoztattuk a közterüle-
ti szolgálat szolgálatteljesítési rendjét. Az alap szolgálatok teljesítése mellett 
a közterületi állomány szolgálatteljesítése a járás dinamikájához igazodik. Lát-
ni, érezni, és ami a legfontosabb, monitorozni kell ezen tevékenységeket. Arra 
kértem a kollégáimat, hogy a rendőri intézkedések mindig a többség érdekét 
szolgálják. Több olyan jelzés is érkezett hozzánk, hogy egyes városrészekben 
deviáns viselkedési magatartással zavarták az ott lakók pihenését. Az ilyen jel-
zéseket kiemelten kezeljük: a cél a probléma gyökereinek megismerése és an-
nak hathatós megoldása. Egy példa ezzel kapcsolatban: az egyik szórakozóhely 
környezetében a lakóközösség azzal fordult hozzám, hogy bizonyos napokon 
egyszerűen lehetetlen a pihenésük. Évek óta tartó pereskedés alakult ki a ven-
déglátóhely üzemeltetője és a lakosok között. A problémát látszólag mindenki 
kezelte, de eredményes, mindenki számára megfelelő megoldás nem született. 
A rendőrségnek itt mediátori szerepe volt, vagyis a két „fél” egy asztalhoz ül-
tetése, és a win-win helyzet kialakításában történő segítségnyújtás. A probléma 
eredményesen megoldódott, ezzel egy valós igényre tudtunk reagálni.

A bűnügyi szolgálat munkaidejének módosításával lehetővé tettük, hogy olyan 
időszakban is a rendőrséghez fordulhatnak az állampolgárok, ami a korábbi idő-
szakban csak korlátozottabban volt lehetséges. A forró nyomos cselekmények 
megreformálásával, az azonnalos és együttes rendészeti és bűnügyi reagálással 
azt láthatják az állampolgárok, hogy bejelentésüket, jelzésüket követően a rend-
őrség rögtön intézkedik, és ez legalább annyira fontos – álláspontom szerint –, 
mint a büntetőeljárás későbbi eredményessége. 

Idén márciusban kerül átadásra Sopronban az új Rendészeti Integrált Központ, 
amely funkcióját tekintve az ország első olyan mintaprojektje, ahol szakmailag 
együtt dolgoznak a rendvédelmi szervek (rendőrség, a tűzoltóság, a katasztró-
favédelem és az Alkotmányvédelmi Hivatal) munkatársai. Milyen más szemlé-
letet, irányítást és szolgálatszervezést igényel egy integrált rendszerben történő 
rendőrségi feladatellátás megszervezése?

Amint ön is említi, ez egy mintaprojekt, tehát érdemi, kézzel fogható működé-
si tapasztalatok még nincsenek. A fentiekben ismertetett elgondolást az egyes 
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szervek együttműködési készsége fogja megerősíteni vagy cáfolni. A projekt 
tervezésében a leendő „lakótársainkkal” együtt vettünk részt. A közös gondol-
kodás és együttműködés alapja, hogy ismerjük egymás tevékenységét, és meg-
találjuk a közös kapcsolódási pontokat. Évekkel ezelőtt nem gondoltam volna, 
hogy a tűzoltásban résztvevők alapvető feladatait ilyen mélységig megisme-
rem, de a katasztrófavédelmi kirendeltség vezetője sem biztos, hogy tisztában 
volt vele, mit jelent a távmeghallgató helyiség, vagy milyen speciális előírá-
sok vonatkoznak egy fegyverszoba kialakítására. Ahol lehetséges volt közös 
helyiségeket, tereket alakítottunk ki, amiket közösen fogunk igénybe venni, 
mind szakmai, mind rekreációs szempontból. Napról napra úgy érzem, hogy 
ez egy sikeres projekt, ezt támasztja alá az is, hogy eddig nem volt olyan téma-
kör vagy probléma, amire közösen és nagyon rövid idő alatt ne tudtunk volna 
hosszú távú megoldást találni.   

A Soproni Rendőrkapitányság illetékességi területe nagy kiterjedésű, amely 
nagyságát tekintve azonos a Győri Rendőrkapitányság illetékességi területé-
vel, és városait, valamint településszámát tekintve meg is haladja azt. Szükségét 
látja-e a vidéki területek közbiztonsági helyzetének erősítését, javítását a járőr, 
valamint a körzeti megbízotti szolgálati ágak megerősítésével? 

Szakmailag nem tartom célszerűnek az egyes kapitányságokat település és 
lakosságszám szempontjából egymáshoz hasonlítani. Alapelvem, hogy nem 
a rendőrkapitányságnak van járása, hanem a járásnak rendőrkapitánysága. Min-
den járásnak megvannak azok a specialitásai, amiben különbözik a másiktól, és 
a rendőri tevékenységet ehhez kell igazítani. 

A kérdést azonban nem akarom megkerülni, valóban nagy kiterjedésű a terület. 
Azonban a rendőri erőt oda kell összpontosítani, ahol a megoldandó problémák 
többsége jelen van vagy jelen lehet. Fontosnak tartom, hogy a közbiztonság 
első számú letéteményese a rendőrség, azonban ezen szerep nem kizárólagos. 
Vannak olyan településeink, ahol aktív a polgárőrség működése, őket támogat-
ni és segíteni kell. A körzeti megbízotti szolgálat fontos eleme a lakossággal 
való kapcsolattartás, s azt gondolom ez kiválóan működik a vidéki települések 
vonatkozásában. Tavaly, Szent György napjának környékén öröm volt átélni 
azokat a pillanatokat, amikor a vidéki települések polgármesterei szinte kivé-
tel nélkül elismerésben részesítették a kollégáimat. Ennél csak akkor voltam 
büszkébb rájuk, amikor a polgármesterek őket a településhez tartozó munka-
társuknak szólították.
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Alezredes úr! Ön mit tekint szakmai ars poeticájának?

A rend rendet teremt, valamint a kétségeket feloszlatják a tettek. 

A Soproni Rendőrkapitányság (elődként a Soproni Városkapitányság) első írá-
sos emléke több mint 346 éves múltra tekint vissza. Mit jelent személy szerint 
az ön számára egy ilyen nagy múlttal rendelkező rendőrkapitányság vezetése?

Megtiszteltetést és felelősséget. Amikor Sopronba látogat valaki és a történel-
mi belvárosban tesz egy sétát, majdnem minden ház falán egy emléktáblát lát. 
Sopron megemlékezik azokról, akik a városért és a térségért tettek, nem felejti 
el őket. Azt gondolom, jelene és jövője csak annak a településnek van, amely 
büszke múltjára, és az fontos számára. Örülök, hogy Sopron féltve őrzi a múltját, 
és ehhez a múlthoz hozzátartozik a rendészet is. Az új rendészeti központ meg-
alapozza, hogy ne csak a történelmére, hanem a jövőjére is büszke legyen a város. 
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